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KANADSKÉ DOMORODÉ DĚTI zemřelé v internátních školách vedených i církví připomíná 
vítězný snímek letošního ročníku prestižní fotosoutěže World Press Photo Contest 2022. Záběr 
dětských šatů zavěšených na křížích podél silnice v Kamloopsu, kde byly objeveny ostatky dvou 
stovek žáků, pořídila kanadská fotografka Amber Brackenová pro deník The New York Times. 
Na konci března přijal papež František delegaci původních obyvatel Kanady a jménem církve 
vyslovil omluvu za podíl na krutém zacházení a nucené asimilaci v internátních školách.
 Snímek Amber Brackenová / WPPC 2022

KNIŽNÍ TIP 
Tomáše Kutila

Mirjana byla úplně obyčejná dívka 
ze Sarajeva, která na prázdniny jezdila 
za příbuznými do zapadlé horské 
vesničky Medžugorje. 24. července 1981 
se její život radikálně proměnil. Vypráví 
o tom v knize Mariino srdce zvítězí.

Mirjana v  Medžugorje tehdy, ve 
svých 16 letech, spatřila spolu dal-
šími dětmi ženu, která se nepo-
dobala nikomu, koho do té doby 

viděla. „Obklopovala ji modravá nádhera. Její 
pokožka měla olivový nádech. Oči připomína-
ly zářivou modrou barvu Jadranského moře…. 
Všechno, co jsem viděla, se zdálo nadpřiroze-
né – od nadpozemské modrošedé záře jejího 
dlouhého oděvu až po dechberoucí intenzi-

tu jejího pohledu,“ popisuje své první setkání 
s Gospou, jak chorvatština označuje Pannu 
Marii. Tato setkání trvají podle vizionářů do-
dnes – i když k nim dochází mnohem méně 
často než v prvních letech. To je také jeden 
z důvodů, proč Vatikán k těmto zjevením do-
sud nezaujal i přes podrobné zkoumání jas-
ný postoj. Medžugorje ale uznal jako ofi ciální 
poutní místo, kde statisíce lidí nacházejí víru 
i třeba kněžská či řeholní povolání.

Kniha Mariino srdce zvítězí není teologický 
rozbor – je to autobiografi cké vyprávění jed-
né z vizionářek. Mirjana popisuje obrovskou 
radost při setkáních s Gospou i velký smutek 
pokaždé, když zjevení skončilo. Osmnáct mě-
síců se tato setkání konala denně, poté chvíli 
jen několikrát ročně a pak jednou měsíčně. 
Kniha je také svědectvím o velké proměně. 
Z dívky křesťansky vychované, ale nijak ná-
božensky horlivé se najednou v komunistic-
ké Jugoslávii stane žena, pro kterou je vztah 
k Bohu a k Panně Marii naprostým základem
všeho.

Zájem o  Medžugorje se režimu nehodil, 
a  tak Mirjana zažívala tvrdé výslechy, šika-
nu celé rodiny a místo prestižního gymnázia 
musela do školy pro delikventy. Vše podle 
svého vyprávění prožívala s obrovskou vnitřní 
silou a nadějí. Utrpení pro ni není důvodem 
zjevení popřít či upadat do beznaděje. A Bůh 
i to negativní dokázal použít – Mirjana se pro 
své spolužáky, z nichž mnozí byli závislí na 
drogách a mají řadu kriminálních zkušeností, 
stala člověkem, který přináší do temného pro-
středí světlo. „Zanedlouho se mi začali svě-
řovat. Sdíleli se mnou své rodinné problémy 
a nejhlubší zranění, jako by byli u zpovědi, 
ačkoliv nikdo z nich netušil, co to zpověď je. 
Chtěla jsem jim dát útěchu. Když se mě na to 
zeptali, vyprávěla jsem jim o Boží lásce,“ po-
pisuje autorka.

Zkušenost s  lidmi na okraji společnosti 
se jí hodila o mnoho let později, když se už 
jako dospělá žena odstěhovala do Medžugo-
rje a začala se věnovat nejen poutníkům, ale 
také drogově závislým v komunitě Cenaco-

lo, kter á vznikla jako 
jeden z  plodů přílivu 
poutníků a  zájmu 
o toto místo. Podobně 
jako domov pro sirotky, 
který Mirjana spolu 
s  P. Slavkem Barbari-
čem pomohla v Medžu-
gorje založit a který byl 
po kruté válce v Jugo-
slávii v 90. letech velmi 
potřeba.

Mirjana Soldo zve 
k setkání s nadpřiroze-
ným. Ne však k fascinaci ze zjevení, ale k se-
tkání mnohem obyčejnějšímu – v modlitbě, 
postu, mši svaté, zpovědi a čtení Bible. To je 
podle ní mapa, která vede po cestě k  lásce. 
Ona sama svým životem ukazuje, že se podle 
téhle mapy dá dobře kráčet.

Mirjana Soldo: Mariino srdce zvítězí 
(Paulínky 2021)

Alena Scheinostová

Prestižní cenu Magnesia Litera 
za nejvýraznější nakladatelský čin roku 
2021 získala monografi e o Lipnické 
bibli – významné středověké památce, 
která vznikla před 600 lety.

Latinský rukopis Bible, dokončený 
roku 1421 na hradě Lipnici nad Sá-
zavou, je v současnosti v držení Mu-
zea Bible v americkém Washingtonu. 

Pro loňské šestisté výročí však spolek Za zá-
chranu rodného domu Jana Zrzavého v blízké 
Okrouhlici inicioval zápůjčku cenné památky 
do místa jejího vzniku. 

„Aby bylo možné Lipnickou bibli vůbec 
vystavit, bylo nutné k  ní udělat výzkum. 
A tak spolek oslovil profesorku Lucii Dole-
žalovou z Centra medievistických studií Fi-
lozofické fakulty UK a  ta se zase rozhodla 
zapojit nejen své už renomované kolegy a ko-
legyně, ale i svoje studenty. Výsledkem je pu-
blikace, která si dnes odnáší toto ocenění,“ 
vysvětlil KT na slavnostním večeru cen Mag-
nesia Litera Karel Pacovský, spolueditor tak-
řka čtyřsetstránkové knihy nazvané Lipnic-

ká bible. Štít víry v neklidných časech pozdního 
středověku.

Spolek Za záchranu rodného domu Jana 
Zrzavého se stal jejím vydavatelem, potřeb-
né prostředky shromáždil díky sbírce na por-
tále Hithit. „Takováto spolupráce soukromé-
ho spolku, veřejnosti, univerzity a biblického 
muzea je poměrně výjimečná,“ podotkl Ka-
rel Pacovský. A ačkoli se kodex po výstavách 
na Lipnici a v Zrcadlové kapli pražského Kle-
mentina opět vrátil do Washingtonu, mo-
hou si jím i tuzemští čtenáři kdykoli zalisto-
vat díky webu lipnicebible.ff .cuni.cz, kam je 
celý umístěn v digitalizované podobě. „Na-
víc tu čtenáři naleznou komentáře s upozor-
něními na zajímavá místa textu,“ dodal Karel 
Pacovský.

O  některou z  „Magnesií“ letos soutěžily 
bezmála tři desítky titulů. Knihou roku se 
stal počin hudebního publicisty Pavla Klu-
sáka Gott. Československý příběh (Host 2021). 
Alespoň nominaci získal sborník rozhovorů 
o umírání a smrti Pro smrt uděláno Lucie Vopá-
lenské a Michala Plzáka (Kalich 2021), kde se 
o svůj pohled dělí osobnosti jako biskup Vác-
lav Malý, disidentka Dana Němcová či kaza-
tel Miloš Rejchrt. Debutem roku se pak stala 
knížka Terezy Dobiášové Tajemství – neskutečný 
příběh Anežky České (Jota 2021) inspirovaná ži-
votem svaté princezny.

Mariina mapa, která vede k lásce

Cena pro knihu o Bibli Oceněn snímek o utrpení v Kanadě

Santiago: kdo se tam 
vydá, nevrací se stejný. 
Důkazem i pozváním 
je dokument Každý 

krok se počítá, který 
bude vysílat Česká 
televize na Boží 
hod velikonoční. 

„Vyrazte i vy – ta cesta je opravdu 
pro každého,“ ujišťuje v rozhovoru 
autor TADEÁŠ DANĚK.

Dokument o  „Caminu“, jak se pouti 
do Santiaga de Compostela říká, jste 
věnoval nedávno zemřelému P. Fran-
tišku Líznovi SJ. Proč?

Hledal jsem pro fi lm lidi se silnými poutnický-
mi příběhy a P. Lízna byl jednoznačná volba. 
Dokonce jsem ho byl několikrát ve Vyšehor-
kách přemlouvat, nakonec jsme ale nestihli 
natočit ani pár slov. P. Lízna v poslední době 
putoval už jen ke křížku nedaleko Vyšehorek. 
Podle staré poutnické tradice můžete do cíle 
donést kamínek za někoho, kdo sám na pouť 
vyrazit nemůže, a tak jsem vzal na Camino za 
P. Líznu kamínek právě od toho jeho křížku. 
Položil jsem ho ke Cruz de Ferro, jak je ob-
vyklé.

Jaké jiné příběhy jste tedy zachytil?
Hlavním protagonistou, kterého sledujeme 
den za dnem na 320kilometrové trase Camino 
Primitivo z Ovieda, je známý infl uencer Kaz-
ma – Kamil Bartošek. Přes den ho nechává-
me putovat a večer se na kameru zamýšlí, co 
ho přes ten den potkalo. Je to vlastně takový 
poutní videodeník. 

A do jeho putování vstupují další čtyři vel-
ké příběhy. Vystupuje tu Petr, který ochrnul 
na polovinu těla a měl jen malou šanci, že se 
uzdraví. Rozhodl se, že jestli bude znovu cho-
dit, vyrazí právě do Santiaga. Když se po ně-
kolika měsících rehabilitace znovu postavil 
na nohy, skutečně šel. Nebo je tu Olga, starší 

paní, už babička. A také Kvakin, který se na 
pouť pustí přímo z Česka – z Boskovic. Ale 
nerad bych předem všechno vyzradil.

Co poutníky spojuje?
Pouť účinkuje na všechny stejně. Každému je 
líto, když putování skončí, a hned ví, že chce 
jít zase. V Santiagu prožil tenhle pocit snad 
každý. Někdo nám říkal, že mu ve chvíli, kdy 
doputoval, připadalo, že zemřel. Jiný zase – 
bývalý pionýrský vedoucí, kterého mrzelo, že 
děti z oddílu už dnes jen fetují a pijí – potkal 
v Santiagu jedno „své“ už dospělé dítě a s úle-
vou si uvědomil, že je z něj dobrý člověk. Čili 
tím koncem to nikdy nekončí. Naopak právě 
tam dostanete novou sílu vydat se zase dál.

Kazma není člověk, kterého bychom si spojovali 
s křesťanstvím. A na cestě do Santiaga potkáme 
takových lidí mnoho. Je tedy Camino nabídka 
pro každého, bez rozdílu víry?
Stoprocentně. A  to byl také hlavní důvod, 
proč jsem dokument točil – ne jako podíva-
nou pro křesťany, ale abych ukázal, že ta cesta 
je tu pro všechny. Hned první věcí je, že tam 
najednou máte čas sama na sebe, prostor srov-
nat si hlavu a řešit svoje problémy. Kamil vyra-
zil krátce po rozchodu s dívkou a potkal tam 
pána, který se zase po čtyřiceti letech rozešel 
s manželkou. Řešili spolu stejnou bolest. Po-
kud putujete s někým, je to zase zkouška vaše-
ho vztahu a říká se, že se v cíli buď rozejdete, 
nebo už spolu zůstanete napořád. 

Moc zajímavá jsou i  všechna setkání. 
V poutnické ubytovně potkáváte vždycky ty 
samé lidi, už se znáte, zdravíte se. Kdo se na 
tuhle cestu vydává, ten už udělal nějaké roz-
hodnutí, první krok z komfortní zóny, a nebu-
de to protivný prudič. Potkáte, koho potřebu-
jete. A pak je tu i dobrodružství – to, že jdete 

někam do neznáma, spíte pod širákem nebo 
na zemi…   Z Camina se vrátíte hubenější, ale
silnější.

Prožil jste si vy sám natáčení ne jen jako práci, 
ale také jako pouť, kde se dějí zázraky?
Ano, poslední den. Protože to už jsem mohl 
zvolnit. Večer je v Santiagu plno turistů, a tak 
jsme poslední záběry pořizovali brzy ráno, 
kdy jsou u baziliky jen samí poutníci. Natá-
čeli jsme východ slunce a to byly velmi silné 
okamžiky. Někteří lidé jen tiše seděli před prů-
čelím a obličeje měli obrácené ke slunci. Nebo 
doklopýtal nějaký pán a musela pro něj přijet 
sanitka. Doputoval i starší pár, už měli přes 
šedesát let, zastavili se, políbili a začali brečet. 
V tu chvíli jsem si říkal: tak tohle je ono, takhle 
to jednou chci taky! Kupodivu jsem se dostal 
i na mši, ačkoliv jsem kvůli natáčení nemohl 
s ostatními stát dlouhé minuty ve frontě. A da-
rovaný byl i konec fi lmu.

Můžete ho prozradit?
Sedíme i s Kamilem před bazilikou a najednou 
se z dálky ozve zpěv. Přicházela skupina vo-
zíčkářů se svým doprovodem. Přišli až k nám, 
postavili se přímo před kameru a vtom jeden 
z nich vytáhl obrovský horský roh a začal na 
něj troubit. Tón se nesl nádvořím, lidé brečeli, 
objímali se…   Takový závěr bych nikdy nedo-
kázal vymyslet.

Víc už ale říkat nebudu. Budu rád, když se 
na fi lm podíváte, a hlavně – pokud uvažujete, 
zda nezačít s putováním, nebojte se a  jděte. 
Camino je doopravdy pro každého.

Alena Scheinostová

Každý krok se počítá. Scénář a režie Tadeáš 
Daněk, 17. 4. 2022 v 15.40 na ČT 2, 
po odvysílání ke zhlédnutí v iVysílání ČT

Camino je obdarováním pro všechny

V Santiagu se sbíhají osudy. Snímek ČT 2


